



တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုလၢတအိၣ်ဒီးစ့အအ့ၣ်အတၢ်တီၢ်ကျဲၤ (NLLS)

ဘၣ်ဃး တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုတၢ်တီၢ်ကျဲၤ (Loan Scheme)

ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ်စၢ်ဖျါကရၢလၢတၢ်သးလီၤသးကျဲၤအဂီၢ် အိၣ်ဒီးစ့ဟ့ၣ်လီၤစုလၢ တၢ်လဲၤတၢ်က့ၢ်အဂီၢ်လၢတအိၣ်ဒီးစ့အ့ၣ်မၤစၢၤဝဲဒၣ် ပုၤလၢကကိးန့ၣ်ပုၤဘၣ်ကီၤဘၣ်ခဲ တဖၣ်ဆူကီၢ်အိးစၢၤလၢယၢၣ်အပူၤဘၣ်ဃးတၢ်လဲၤတၢ်က့ၢ်အလဲလၢပုၤဘၣ်ကီၤဘၣ်ခဲ လၢအဟဲန့ၣ်လီၤလၢထံကီၢ်အိၣ်ဒီးစ့ ဘၣ်စၣ် ၂၀၂ (Subclass 202 visa) တဖၣ်လီၤ.

စ့ဟ့ၣ်လီၤစုတၢ်လဲၤတၢ်က့ၢ်အလဲလီၤဘး၇၅%, ဒီးဖဲ နဟ့ၣ်ဖိယီဖိ မ့တမ့ၢ် နသ ကိး ဟဲတုၤလီၤလၢကီၢ်အိးစၢၤလၢယၢၣ်အပူၤဝဲဒၣ်တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်အိၣ်ဒီးစ့ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်မၤစၢၤလီၤတၢ်လဲၤတၢ်က့ၢ်အပူၤတုၤထီၣ်ဘးလၢ ၇၅%, ဒီးတၢ်ကဘၣ် ဟ့ၣ် ကဒါက့ၢ်အိၣ်ဒီးစ့ နဟ့ၣ်ဖိယီဖိ မ့တမ့ၢ် နသကိးအတၢ်လဲၤဆူကီၢ်အိးစၢၤလၢယၢၣ်အပူၤဝဲ ဒါလီၤခဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆိၣ်ထွဲအံၤ ကဟံၣ်ယုၣ်ဒီး တၢ်မၤစၢၤ, မ့ၢ်သ့မ့ၢ်ဘၣ်တခီတၢ်ကမၤန့ၣ်လံာ်လဲၤလၢတၢ် လိၣ်ဘၣ်အိၣ်ဒီးစ့လၢကကိးထီၣ်ဒီးလဲၤဆူကီၢ်အိးစၢၤလၢယၢၣ်အပူၤ ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိလၢ အဟ့ၣ် လီၤသးမၤတၢ်လၢ တၢ်ဆူကီၢ်အိၣ်ဒီးစ့လၢကမၤလီၤတၢ် တၢ်ဆူကီၢ်အိၣ်ဒီးစ့ပုၤလၢတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၢ် လီၤလၢကဘီၣ်ယုၣ် အဘၣ်စၢၤလၢကလဲၤအသးဘျုးအိၣ်ဒီးစ့န့ၣ်လီၤ.



မၤတၢ်ကကြးဝဲဘၣ်ဝဲလဲၣ်.

ဒ် IOM မ့ၢ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ်တၢ်ကရၢကရိလၢအတီၢ်ခိၣ်ရိၣ်ခဲဝဲဒၣ် တၢ်သးကျဲၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ် သးထီၣ်သးလီၤအသိး, တၢ်ဟံၣ်လီၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးစ့လၢကမၤစၢၤဝဲဒၣ်ပုၤလၢအပတံၢ်ထီၣ်ဝဲလၢ ကကိးပုၤဘၣ်ကီၤဘၣ်ခဲတဖၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဖဲတၢ်မၤတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢတၢ်ကသးကျဲၤရဲၣ် ကျဲၤတၢ် လဲၤ ဆူကီၢ်အိးစၢၤလၢယၢၣ်အပူၤဒီးကရၢအံၤမၤသကိးတၢ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤကီၢ် ဝဲကျဲၤ ဒီးကီၢ်ဆၢတၢ်ဒီးသး, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအသးမၤညီမၤဘျုးလီၤကျိၣ်စ့တၢ်ဝဲတၢ်ယံး ပုၤကကိး ပုၤဘၣ်ကီၤဘၣ်ခဲလၢအကဟဲဒီးဘၣ်စၣ် ၂၀၂ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

န ဟ့ၣ်ဖိယီဖိ မ့တမ့ၢ် နသကိး တၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့ဘၣ်စၣ်နီၣ်ဂံၢ် ၂၀၂ လံးဒီး နကြးဝဲ ဘၣ်ဝဲလၢ နကတံၢ်ထီၣ် စ့ဟ့ၣ်လီၤစုအ့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယကဘၣ်ပတံၢ်ထီၣ်ဒ်လဲၣ်.

မၤပုၤလံာ်ပတံၢ်ထီၣ်လံာ်တကီၢ်ဒီးဝဲ - <http://www.iomaustralia.org/PDF/DetailSheet.pdf>.

နလိၣ်ဘျးဝဲယုၣ်လံာ်လဲၤလၢလံာ်တဖၣ်အံၤ -

၁. လံာ်လၢအဟဲဝဲဒၣ်လၢကရၢကရၢလၢ အဆဲးဒီးမၤစၢၤ ပုၤပတံၢ်ထီၣ်တၢ် ဒီးမ့ၢ်တၢ်ဆဲးကျဲၤတၢ်အလီၤ လၢ IOM ကဆဲးကျဲၤအိၣ်ဒီးစ့တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုဒီးတက တီၢ်ညါအဂီၢ်လီၤ.

၂. လံာ်ကွဲးဒီးရဲၣ်ဖိတဘျုးလၢအဟဲဝဲဒၣ် ၂၀၂ ဘၣ်စၣ် အံၤတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ပတံၢ်ထီၣ်အံၤတၢ်မၤပုၤအိၣ်ဒီးစ့, ဆုၤအိၣ်ဒီးစ့ -

IOM Canberra
PO Box 1009
CIVIC SQUARE ACT 2608

မ့တမ့ၢ် ဆုၤ ဖဲး(ဖဲ) ဆူ **02 6257 37 43** တက့ၢ်.

မၤတၢ်အမူအခါအိၣ်ဒီးစ့လၢ ကဘၣ်ဟ့ၣ်က့ၢ် စုလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့လဲၣ်.

ပုၤလၢအကိးပုၤဘၣ်ကီၤဘၣ်ခဲ မ့တမ့ၢ် ပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤလၢထံကီၢ်အိၣ်ဒီးစ့ ဘၣ်စၣ် ၂၀၂ အံၤ အိၣ်ဒီးစ့ အမူအခါ ကဘၣ်ဟ့ၣ် ကဒါက့ၢ်စုပုၤပုၤဒ်တၢ်အိၣ်ဒီးစ့အဆၢကတီၢ် အတ ကီၢ်အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအတၢ်လဲၤတရံးသးတၢ်တီၢ်ကျဲၤ, ဒီးပန့ၣ်ပုၤလၢကဟ့ၣ်ကဒါ က့ၢ် စုလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအဘဲသ့ၣ် ဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်ဒီး ဒ်တၢ်ဆဲးလီၤမံၤလၢလံာ်တီ လံာ်မိအပူၤ လၢတၢ်ပတံၢ်ထီၣ်တၢ်အကျဲအကပူၤအသိး, အယီ စ့မိၢ်ပုၤအံၤ တၢ်စူးကါကဒါ က့ၢ် အိၣ်ဒီးစ့ဟံၣ်ဖိယီဖိအကတၢ်လၢကဟဲဆူကီၢ်အိးစၢၤလၢ ယၢၣ်အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဟဲန့ၣ်လီၤထံကီၢ်အိၣ်ဒီးစ့တဖၣ် ကဘၣ်ဆဲးလီၤမံၤလၢလံာ်အိၣ်ဒီးစ့သ့ၣ်ညါ အပူၤလၢ အဘဲသ့ၣ် ကဘၣ်ဟံးန့ၣ်မူဒါလၢ ကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စု ဝဲပုၤကိးန့ၣ်န့ၣ်ယုၣ်ထာဝဲလၢနက ဘၣ်ဟ့ၣ်က့ၢ်စုအံၤလၢနကစၢ်အခါ န့ၣ်လီၤ.

ယကဘၣ်ဟ့ၣ်က့ၢ် စုလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့လဲၣ်.

စုလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့ တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်ဒီးစ့တဝီဘၣ်တဝီလၢခံၣ်တဘျီအတီၢ်ပူၤ ခိၣ်ဖျါ Centrelink' အတၢ်ထုးကွံာ်စ့ခိၣ်ဖျါဝဲထၢၣ်တၢ်ဟ့ၣ် တၢ်မၤအကျဲသန့န့ၣ်လီၤ. IOM ကဟ့ၣ် ကူၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုအတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအံၤ ဝဲတၢ်မၤလီၤတၢ်နတၢ် လဲၤတၢ် က့ၢ်အလဲအခါန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုအတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ် တၢ်ဆိတလဲအိၣ်ဒီးစ့ ဝဲ ပုၤကိးန့ၣ်တၢ်မ့တမ့ၢ် ကရၢမၤစၢၤအဘဲသ့ၣ် ဟ့ၣ်ကူၣ် IOM ဒီးဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်ဒီးစ့တၢ်ဆိတလဲတဖၣ်အခါ န့ၣ်လီၤ.

IOM အိၣ်ဒီးစ့ပုၤပုၤလၢ တၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုတဘျီန့ၣ် တၢ်ကမၤအိၣ်ဒီးစ့လၢ ကရၢလဲၤ တၢ်က့ၢ်တၢ်တဖၣ်စ့စ့အဂီၢ်, ဘၣ်ဆၢ အကမၤမ့ၢ်အိၣ်ဒီးစ့န့ၣ်ဒီး \$ ၃၀၀၀.၀၀ န့ၣ် တၢ် ကဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ယုၣ်ထာဝဲလၢ နကနီၤဖးဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုတဘျီစ့စ့န့ၣ်လီၤ. ကရၢ ဖိတဂၢ စ့စ့ ကဘၣ်ဆဲးလီၤမံၤလၢ လံာ်တၢ်အိၣ်ဒီးစ့အပူၤ လၢအဆဲးန့ၣ်ဟံးဖျါ ဝဲဒၣ်လၢ အဘဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးစ့မူဒါလၢကဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုအဘဲသ့ၣ် အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ (ဒီး/မ့တမ့ၢ် အဘဲသ့ၣ်အဖိလၢအဒီးသန့ထီၣ်အသးတဖၣ်) အတၢ်လဲၤတၢ်က့ၢ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးပုၤလၢအဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုအိၣ်ဒီးစ့ မ့ၢ်တၢ်ဆဲးန့ၣ်ဘၣ် Centrelink တၢ် န့ၣ်ဘျုးတဖၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်, အဘဲသ့ၣ် ကဘၣ်ဆဲးကျဲၤ IOM တဘျီယီ လၢကသးကျဲၤ တၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၢ်စုအကျဲအကျဲ လၢကျဲအဂၢတဘီၣ်န့ၣ်လီၤ.

